

#	RU	EN
1	В: Какие принципы и ценности лежат в основе работы команды Mantle? О: Принципы и ценности, которые лежат в основе работы команды Mantle, включают приверженность децентрализации, справедливости, прозрачности инновации. Команда стремится к созданию массового принятия децентрализованных технологий и улучшению опыта пользователей в экосистеме - это непростые задачи для решения, поэтому мы поощряем инновационность и экспериментальность внутри команды. Также, одним из основных принципов работы является полная открытость к нашему сообществу, то есть, регулярные апдейты и посты про развитие экосистемы и протокола, еще каждый в сообществу может просмотреть финансы протокола через Обзорателя Казны.	Q: What principles and values underpin Mantle team's work? A: The principles and values that underpin Mantle team's work include a commitment to decentralization, fairness, transparency, and innovation. The team aims to achieve mass adoption of decentralized technologies and improve the user experience within the ecosystem - these are challenging tasks to tackle, which is why we encourage innovation and experimentation within the team. Another key principle is full transparency towards our community, meaning regular updates and posts about ecosystem and protocol development, also anyone in our community could take a look at our protocol's finances through the Treasury Monitor.
2	В: Какова роль токена Mantle в экосистеме проекта и какие преимущества он предоставляет держателям? О: Токен \$MNT играет ключевую роль в экосистеме Mantle, выполняя функции как управляющего, так и утилитарного токена. В качестве управляющего токена каждый токен \$MNT предоставляет его владельцу равный вес голоса, позволяя активное участие в процессе голосования. Это дает право владельцам токенов влиять на формирование будущего экосистемы, делая ее поистине общественно-ориентированной и децентрализованной. Кроме того, в качестве утилитарного токена – \$MNT используется для оплаты газа на сети Mantle, что делает его неотъемлемой частью обработки транзакций и операций сети. Также токены \$MNT могут быть использованы в качестве залоговых активов для нодов на сети Mantle. Этот механизм стимулирует участие владельцев токенов и способствует общей безопасности и стабильности сети. Также стоит отметить, что структура управления Mantle чрезвычайно адаптивна, и роли и функциональность токена \$MNT подвержены обновлениям и модификациям на основе процесса управления, основанного на активном участии сообщества, что обеспечивает непрерывные улучшения и эволюцию проекта.	Q: What is the role of the Mantle token in the project's ecosystem, and what advantages does it offer to its holders? A: The \$MNT token plays a crucial role in the Mantle Ecosystem, serving both as a governance and utility token. As a governance token, each \$MNT token grants its holder equal voting weight, allowing active participation in the DAO's voting process. This empowers token holders to have a say in shaping the future of the ecosystem, making it truly community-driven and decentralized. In its utility token capacity – \$MNT is utilized for gas fees on the Mantle Network, making it an essential component for transaction processing and network operations. Additionally, \$MNT tokens can be used as collateral assets for Mantle Network nodes. This mechanism incentivizes participation from token holders, contributing to the overall security and stability of the network. It's also worth noting that the Mantle's Governance structure is highly adaptable, and the roles and functionalities of the \$MNT token are subject to updates and modifications based on the community-driven governance process, ensuring continuous improvements and evolution of the project.
3	В: Чем MNT отличается от BIT? Планируется ли сжигание токенов?	Q: How does MNT differ from BIT? Are there any plans for token burning?

	О: Токен BIT в основном являлся токеном управления, предоставляющим держателям право голоса и участие в процессе управления. После создания Mantle Network и миграции BIT в MNT, которая была принята в рамках предложения BIP-21, токен MNT унаследовал функциональность предыдущего токена BIT и стал центром экосистемы и сети Mantle, что увеличило полезность токена. Планы по сжиганию токенов описаны в предложении MIP-23, которое было принято сообществом держателей токенов. Суть предложения заключается в том, что 3 миллиарда токенов BIT в казначействе не будут конвертированы в MNT, а вместо этого будут отправлены на сжигание. Это эффективно уменьшит общее количество MNT в обращении при старте на 3 миллиарда токенов по сравнению с BIT.	A: The BIT token was primarily a governance token, which granted the holders the voice and voting power to participate in the governance process. Following the creation of the Mantle Network and the migration of BIT to MNT, which was passed in BIP-21 – the MNT token inherited the utility of the previous BIT token and additionally became the center of the Mantle Ecosystem and Network, which increased the utility of the token. Token burning plans are described in the MIP-23 proposal, which has been passed by the token-holder community. Basically proposing that, the 3bln BIT in the treasury won't be converted into MNT, but instead will be sent to the burner address – this will effectively reduce the fully diluted supply of MNT at launch by 3bln tokens when compared to BIT.
4	В: В последнее время идет хайп на новые L2 блокчейны, Taiko, Linea, Scroll и тд, в чем особенность Mantle, и почему пользователь должен выбрать именно Mantle? О: Mantle уникален в двух аспектах - с точки зрения технологии и экосистемы: С точки зрения технологии: • Мы успешно запустили модульный стек, что дает нам возможность улучшать нашу архитектуру по мере развития времени. • Слой доступности данных также успешно запущен и работает на технологии EigenDA, что позволяет снизить комиссии за газ на нашей сети. Мы приносим инновационные технологии на рынок, которые являются очень эффективными. С точки зрения экосистемы: • Мы являемся DAO основанной на продуктах, которая также создает продукты, такие как протокол LSD и другие инициативы, которые дополняют и расширяют нашу экосистему. • У нас большое сообщество, включая прошлый BitDAO, Game7, Sozu Haus и другие продукты экосистемы. • У нас есть резерв средств в рамках DAO, на который мы можем полагаться. • У нас также есть партнерская биржа - ByBit и их венчурное подразделение - Mirana Ventures, которые также поддерживают нас. Эти преимущества экосистемы и технологии делают нас уникальными среди других L2 решений на рынке.	Q: Recently, there has been a hype around new L2 blockchains like Taiko, Linea, Scroll, etc. What makes Mantle unique, and why should users choose Mantle? A: Mantle is unique in two ways, on the tech side and on the ecosystem side: On the tech side: • We've gone live with a modular stack, which gives us the ability to improve upon our architecture as time progresses • The data availability layer is also live and powered by EigenDA technology, which reduces gas fees on our network. In terms of technology we bring innovative technology to the market which is very efficient. On the ecosystem side: • We're a project-based DAO which is also building products like LSD protocol and other initiatives that further expand and grow our ecosystem. • A large community from BitDAO, Game7, Sozu Haus and other ecosystem products; • We have a pool of liquidity within the DAO which we can call upon • We also have a partner exchange – ByBit and their venture arm – Mirana Ventures, who also support us. These ecosystem and tech advantages make us unique from other L2s on the market.

5	В: Среди партнёров Mantle есть EduDAO, расскажите это должна быть некая Launchpad платформа для инвестирования в перспективные проекты? О: EduDAO является одним из партнеров экосистемы, финансируемый Мантл. Они предоставляют отличную возможность обучать и привлекать новые таланты из лучших университетов по всему миру в область web3. Мы уже провели несколько совместных мероприятий. Так что нет, это не платформа для инвестирования, а скорее сообщество билдеров из лучших университетов по всему миру, участвующих в мероприятиях, организованных EduDAO и Mantle.	Q: Among Mantle's partners, there is EduDAO. Could you explain if it is a Launchpad platform for investing in promising projects? A: EduDAO is one of the ecosystem partners which is funded by Mantle. They provide a great opportunity to educate and bring new talent from top universities around the world to web3, we've hosted multiple events together in the past. So no – it's not a launchpad for investing, it's more of a community of builders from top universities around the world participating in EduDAO and Mantle co-hosted events.
6	В: Какие меры команда Mantle принимает для обеспечения прозрачности и открытости проекта перед сообществом? О: Мы придерживаемся политики прозрачности и открытости перед нашим сообществом, регулярно предоставляя обновления о разработках протокола и экосистемы на всех наших коммуникационных каналах. Мы также поощряем сообщество быть открытым с нами, постоянно собирая обратную связь. Наш исходный код открыт и доступен на GitHub. Недавно мы успешно прошли многочисленные аудиты от фирм безопасности, таких как OpenZeppelin, Secure3 и т. Д. Кроме того, у нас есть Обозреватель Казны, который отслеживает все перемещения активов и он-чейн активности в и из казны Mantle. Этот инструмент и данные прозрачно предоставляются для верификации наших действий нашим сообществом.	Q: What measures does the Mantle team take to ensure transparency and openness with the community? A: We're really committed to staying transparent and open to our community, to ensure that we're regularly posting updates about protocol and ecosystem developments on all of our communication channels. We also encourage the community to be open with us by constantly collecting feedback. Our codebase is open-sourced and transparent on GitHub. We've recently completed numerous audits from security firms like OpenZeppelin, Secure3, etc... Additionally, we have a Treasury Monitor which is monitoring all asset movements and on-chain activities in and out of the Mantle treasury. This tool and data is transparently shared for the community to verify our actions.
7	В: Расскажите, пожалуйста, подробнее о будущем Mantle NFT, которое мы ожидаем получить через белый список? Какие нас ждут преимущества в будущем имея Citizen of Mantle NFT? О: Граждане Mantle - это коллекция динамических NFT, которые синхронизируются с Mantle Journey для предоставления наград самым активным и преданным участникам сообщества Mantle. Вы сможете играть, создавать, взаимодействовать и участвовать в экосистеме с вашим уникальным NFT, который будет отображать вашу активность и достижения.	Q: Could you please share more details about the future of Mantle NFT, which we expect to receive through the whitelist? What advantages await us in the future as holders of the Citizens of Mantle NFT? A: Citizens of Mantle is a collection of dynamic NFTs that sync with Mantle Journey to provide rewards to the most active and loyal users of the Mantle community. You will be able to play, build, interact and participate across the ecosystem with your unique NFT which is a record of your activity and accomplishments. You will be able to unlock new perks based on your on-chain activity. And as you evolve, your

	Вы сможете открывать новые привилегии на основе вашей активности на блокчейне. И по мере развития, ваш NFT также будет развиваться, позволяя вам получать уникальные и редкие свойства, которыми другие могут не обладать. Это точно не NFT, который будет пылиться в вашем кошельке.	NFT evolves too, allowing you to earn unique and rare traits that others may not have. This is definitely not an NFT that will be left dusty in your wallet.
8	Какой консенсус-механизм используется в сети Mantle и как он обеспечивает безопасность и масштабируемость? Роллапы, включая Mantle, опираются на Ethereum для достижения консенсуса и используют набор валидаторов Ethereum. Это отлично, потому что Ethereum считается более безопасным по сравнению с другими L1) и дает нам возможность иметь: • Нативные мосты без необходимости полагаться на внешние. • Возможности восстановления средств в случае критической ситуации на L2 • Устойчивость к цензуре. Все это позволяет нам сосредотачиваться на масштабировании, не подвергая риску безопасность проекта.	What consensus mechanism does Mantle Network use, and how does it ensure security and scalability? Rollups, including Mantle, rely on Ethereum for consensus and leverage Ethereum's validator set. Which is great because Ethereum is regarded as more secure compared to other L1s and gives us an ability to have: • Native bridges, without relying on external parties • Fund recovery options in case of critical issues on L2 • Censorship resistance All of this gives us an ability to focus on scaling without compromising on security.
9	Какая основная цель проекта Mantle и какую проблему Mantle решает в мире криптовалют? Целью является достижение массового принятия децентрализованных технологий и обеспечение доступности для всех пользователей, разработчиков и децентрализованных приложений. Mantle стремится устранить преграды и сделать блокчейн-технологии более доступными и удобными для всех, и в конечном итоге стать экосистемой с инновационными командами, создающими инновационные решения для реальных проблем мира и, благодаря нашим усилиям, создать богатство и добавить ценности для сообщества \$MNT.	What is the main goal of the Mantle project, and what problem does Mantle aim to solve in the world of cryptocurrencies? The goal is to achieve mass adoption of decentralized technologies and make them accessible to all users, developers, and decentralized applications. Mantle aims to remove barriers and make blockchain technologies more accessible and user-friendly for everyone and ultimately become an ecosystem with innovative teams building innovative solutions to real world problems and through our efforts – build wealth and value to the \$MNT community.
10	Какие планы у команды Mantle на развитие экосистемы проекта в будущем? Построение нашей экосистемы — это определенно приоритет для нас, и у нас также есть инициативы, которые	What are the future plans of the Mantle team for the development of the project's ecosystem? Building out our ecosystem is definitely something that is a priority for us and we've also got initiatives in place that will help

помогут расширить и развить нашу экосистему в будущем, такие как: • Программа грантов Mantle, которая поддерживает инновационные проекты. • ЭкоФонд Mantle в размере 200 млн долларов, который способствует росту экосистемы через стратегические инвестиции в инновационные проекты. Некоторые из наших планов по расширению экосистемы включают: • Mantle's LSD, который станет основой для экосистемы LSDfi вокруг mntETH. • Разработали индекс, который поможет отслеживать и вознаграждать пользователей на основе их активности на блокчейне. Этот индекс станет основой для Mantle Journey, вместе с коллекцией NFT. (Скоро будет доступен)	expand and grow our ecosystem in the future, like: • Mantle Grants Program that supports innovative projects • Mantle \$200mIn EcoFund which stimulates the ecosystem growth through strategic investments into projects. Some of our plans to grow the ecosystem are: • Mantle's LSD, which will bootstrap an LSDfi ecosystem around mntETH • Developed an index that will help track and reward users based on their on-chain activities, as well become the core part of Mantle Journey alongside the NFT collection. (coming soon)
--	--